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Ⅰ 

摘 要 

改革开放以来，我国出口贸易呈现高速增长的趋势，出口数量急剧扩张，但

是受到劳动结构性供给不足、成本上升、外贸竞争力不平衡等因素制约，以低质

量低附加值产品为主的出口贸易难以为继，因此，能否实现出口贸易的可持续发

展，真正提升我国在国际市场上的竞争力，关键在于出口产品质量能否提高。 

为了综合考察我国出口产品质量的变化趋势，本文首先基于出口质量综合排

名、价格质量区间法、显性比较优势指数及显示性对称比较优势指数等方法，结

合我国国民经济产业分类对我国出口产品质量进行了一个详细的分析与比较，发

现 2000-2010 年我国出口产品质量总体低于世界平均水平，其中低质量仍在出口

贸易总额中占绝对优势，中质量产品在近十年间出口增长幅度加快，但尚不足以

改变我国仍以低质量产品出口为主体的现状。并着重对制造业及下属几个典型性

行业做了详细分析。 

其次，本文基于 Hallak & Schott（2009）的产品质量指数模型，测度了样本

年份内中国及其他六国制造业出口产品的质量指数，结果发现中国在这 11 年间

出口产品质量指数呈增长趋势，但与日本、新加坡、韩国等 OECD 国家相比仍

有较大差距。其中电气机械、仪器仪表等行业表现良好，出口产品质量水平较高。

在对模型进行修正，剔除了加工贸易影响因素后，发现质量指数明显低于原值，

说明加工贸易所带来的出口产品质量上升及技术溢出效应在一定程度上造成了

我国 2000-2010 年间出口产品质量的高估。 

最后，本文在制造业出口产品质量指数的基础上，测度了加工贸易、外商直

接投资、研发投入等因素对制造业出口产品质量的影响，得出了加工贸易、劳动

力成本、研发投入与人均 GDP 这些因素与我国制造业出口产品质量存在显著的

正相关，其中加工贸易和劳动力成本对制造业出口质量的提高有较大的贡献值。 

根据上述测算结果，本文提出了三点相应的政策建议：调整现有贸易模式，

促进加工贸易转型升级；合理利用外资，避免过度依赖；在加大研发投入的同时

加强监管反馈制度，提高研发投入的产出绩效。 

关键词 出口产品质量 制造业 加工贸易 非纯净价格指数 
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Abstract 

Since the adoption of reform and opening-up policy, China's export trade showed 

a rapid development, trade quantity expanded quickly, but limited by structural supply 

shortage of labor, rising costs, imbalance of trade competitiveness and other factors, 

the export trade based on low quality and low value-added products is unsustainable. 

Therefore, whether the government can achieve sustainable development of export 

trade and really improve our country's competitiveness in the international market, 

depends on the change of quality of export products. 

In order to examine the quality trend of China's export products comprehensively, 

the paper employed the export quality ranking method, price quality range method, 

RCA analysis and RSCA analysis to analyze and compare the quality of our country’s 

export products, combined with the national industrial classification. Based on the 

analysis, we found that in the period of 2000-2010, the overall quality of China’s 

export products is below the world average, low-quality products still dominated 

China’s export trade, the growth of middle-quality products has been accelerated 

recently, but cannot change the fact of our trade situation. Besides, the paper also 

made a detailed analysis of some typical subordinates manufacturing industries.  

Secondly, based on Hallak & Schott (2009) product quality index model, the 

paper measured the quality index of manufacturing export products in China and other 

six sample countries. The results turned out that in the period of 2000-2010, the 

quality index of China is improve steadily, but compared with Japan, Singapore, 

South Korea and other OECD countries, there still exists a big gap. Among the 

manufacturing industry, electrical machinery and instrumentation industry performed 

well. After the revision of the model and excluded the processing trade, the quality 

index was significantly lower than the original value, which indicated that the effect 

of processing trade caused the overestimate of export quality in 2000-2010. 

Finally, on the basis of product quality index of manufacturing exports, the paper 

measured the impact of processing trade, foreign direct investment, R & D investment 
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IV 

 

and other factors on the quality of manufactured products exported. The result was 

that the processing trade, labor costs, R & D investment and per capita GDP had a 

significant positive correlation with the quality index, where labor costs and 

processing trade had a greater contribution to the improvement of the quality of 

manufacturing exports. 

According to the analysis, this paper proposed three policy recommendations: 

first, adjust the existing trade patterns and promote the transformation and upgrading 

of processing trade; secondly, make rational utilization of foreign investment, and 

avoid over-dependence; finally, increase R & D investment, and strengthen the 

supervision and feedback system at the same time, to improve the output 

performance. 

Key words：Quality of Export Products; Manufacturing; Processing Trade; Impure 

Price Index. 
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